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informace starostky

Vážení občané, chci Vás informovat o práci nové-
ho Zastupitelstva obce Sobotín. 

V době od 15. listopadu 2010 do 31. prosince 
2011 se konala tři zasedání, která se zabývala pře-
devším volbou předsedů a členů komisí a výborů 
a novými Obecně závaznými vyhláškami obce.
Od ledna do prosince 2011 se konalo dvanáct ve-
řejných zasedání. Pro přehled uvádím níže uve-
dené nejdůležitější body projednané na zastupitel-
stvech:
-  schválen Strategický plán rozvoje obce Sobotín 

na rok 2010 – 2014 a v následujících letech
-  Jednací řád zastupitelstva
-  připraven nový ceník pronájmů a prodejů obec-

ních pozemků
-  zadání nového územního plánu
-  schválen nový Řád veřejného pohřebiště
-  zrušení dvou žádostí o dotaci z důvodu nespráv-

ného postupu bývalého vedení obce – Obnova 
Kleinovy aleje a dotace na pořízení lesnické 
techniky

-  zřízení bezplatné služby pro občany - InfoKa-
nál aneb SMS do kapsy (nyní je zaregistrováno 
131 občanů, registrace je i nadále stále možná)

-  zateplení panelového domu čp. 220 Sobotín 

Příjemné prožití vánočních svátků, zdraví, štěstí, 

spokojenost a pohodu v roce 2012  

přejí všem občanům Sobotína

Zastupitelé obce Sobotín

-  uzavření smlouvy s Úřadem práce v Šumperku 
na vytvoření pracovních míst v rámci veřejně 
prospěšných prací – bylo vytvořeno celkem  
6 pracovních míst 

Byly podány celkem 4 žádosti o dotace:
a)  na 1. etapu opravy východní strany hřbitovní 

zdi – dotace byla přiznána ve výši 135 tis. 
Kč, což je cca 20% z celkových nákladů  
(Ministerstvo kultury)

b) dotace na Naučnou stezku v Sobotíně – dotace 
přiznána ve výši 90% - což je cca 347 tis Kč 
(Ministerstvo pro místní rozvoj) 

 c)  dotace na opravu krovu a střechy na Mausole-
um Kleinů – dotace přiznána ve výši 90 % což 
je 390 tis. Kč (Ministerstvo kultury)

d)  dotace na opravu 3 ks autobusových zastávek 
– doporučena ve výši 90 % - zaslána k schvá-
lení na Státní zemědělský intervenční fond do 
Prahy, realizace v příštím roce. 

-  prodej rekreačního střediska Vranov 
-  realizace nové autobusové zastávky u základní 

školy 
-  majetkové vypořádání s obcí Petrov nad 

Desnou, která nebyla dokončena, přestože 
nová obec vznikla již k 1. 1. 2010

Informace o činnosti Zastupitelstva obce Sobotín
od 15. listopadu 2010 – 31. prosince 2011
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-  vykoupení podílů pozemků od fyzických osob 
v lokalitě Za Zámkem

-  vykoupení nemovitosti v lokalitě Za Zámkem 
v rámci celistvosti lokality určené k výstavbě 
(bývalý dům p. Janušky - čp. 120)

-  příprava zástavbové studie bytové výstavby 
lokality Za Zámkem

-  ve spolupráci se základní školou zřízeny pro-
story pro školní družinu

-  vytvoření nových webových stránek obce 
-  příprava podkladů pro žádost o dotaci na  

2. etapu opravu hřbitovní zdi včetně výběrové-
ho řízení

-  zvýšení nájemného v panelovém domě čp. 220 
- od ledna 2012

-  příprava návrhu rozpočtu na rok 2012
-  dále se připravovali podklady pro vyhodnoce-

ní ekonomického přínosu společnosti Služby 
obce Sobotín s.r.o. pro obec.

Toto je hrubý výčet toho, čím se zabývalo zastupi-
telstvo, výbory a komise obce Sobotín.
V obci proběhla i řada společenských akcí:
-  vítání občánků – 4. června a 5. listopadu 2011
-  zájezd pro důchodce květen 2011
-  zájezd pro maminky s dětmi do ZOO Kopeček 

u Olomouce – květen 2011
-  posezení s důchodci na Dolte Sobotín - 26. lis-

topad 2011 
-  dne 1. prosince 2011 se konala Mikulášská be-

sídka v tělocvičně v Sobotíně
-  od 15. září 2011 probíhá každý čtvrtek v pro-

storách základní školy Cvičeníčko maminek  
s dětmi

HřbItovní Zeď v Sobotíně
V letošním roce proběhla oprava východní strany 
hřbitovní zdi v Sobotíně. V příštím roce, pokud 
uspějeme se žádosti o dotaci u Olomouckého kra-
je, se bude pokračovat s opravou zdi, která nava-
zuje na část již opravenou. Žádost o dotaci byla 
podána. V současné době je na několika místech 
opravené zdi poškozená omítka. Tato bude v rám-
ci dvouleté záruky v jarních měsících opravena fir-
mou EKOZIS spol.s.r.o. Aby se ucelil vzhled bude 
po provedených opravách zeď nabílena. Tyto prá-
ce jsou písemně sjednané s firmou. Stavební pro-
blémy jsou spojeny s počasím a faktem, že se jed-
ná o kulturní památku, která musela být opravena 
v souladu se závazným posudkem památkářů vá-
penocementovou omítkou. Je to zásah „nového“ 
do „starého“. 

Kanalizace
Budování další části kanalizace zajímá většinu 
občanů. Výstavba nové časti kanalizace, která 
by navazovala na stávající trasu se odvíjí od 
možnosti získání dotace. K dnešnímu dni není 
prozatím známo, kdy a zda bude dotační titul 
z programu Státního zemědělského intervenč-
ního fondu vypsán. Proč právě z tohoto fon-
du SZIF? Protože zde je podíl dotace největší  
a v poměru na výši ceny na kanalizaci musí-
me jít do nejvýhodnější výše dotace. Dotace 
jsou dále rozděleny ještě podle počtu o oby-
vatel jednotlivých obcí (do 500, do 2000, do 
3000 atd.).

naučná SteZKa Sobotín
Jistě jste zaregistrovali v naší obci nový prvek 
– netradiční, minimalizovanou naučnou stezku  
u Základní školy Sobotín. Prostřednictvím in-
teraktivního obsahu zprostředkovává informace 
o přírodních, kulturních a historických zajíma-
vostech obce Sobotín a nejbližšího okolí zejména 
dětem a mládeži. Informační tabule a posezení je 
vytvořeno z upraveného masivu, který úzce souvi-
sí s naší hrubší jesenickou přírodou, a je napuštěn 
impregnací proti nepřízni počasí. Bohužel stezka 
byla dokončena až v zimním období, v současné 
době neskýtá příjemnou pohodu, ale to se s jarním 
sluníčkem změní. Načerpat možná pro někoho ne-
známé informace však můžete za každého počasí.

Stavební pozemky 
Obec Sobotín připravuje prodej pozemků  
k bytové výstavbě v lokalitě Za Zámkem. 
Informace ohledně výměry a ceny pozemků bu-
dou projednány na zastupitelstvu v únoru 2012. 
Zájemci o pozemky k výstavbě se mohou dosta-
vit pro bližší informace na obecní úřad – paní 
Bc. Věra Kulichová, (tel. č. 583 284 616 email: 
vera.kulichova@sobotin.cz).
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informace obecního úřadu
otevírací doba v týdnu  
od 23. prosince – 31. prosince 2011
pátek  23. 12. 2011 zavřeno
úterý  27. 12. 2011  zavřeno
středa 28. 12. 2011  otevřeno od 7.00–15.00 hod.
čtvrtek 29. 12. 2011 otevřeno od 7.00–15.00 hod.
pátek 30. 12. 2011  zavřeno

Plán veřejných zasedání Zastupitelstva 
obce Sobotín na 1. pololetí 2012
1. Úterý 14. února v 17.00 hodin
2. Úterý 27. března v 17.00 hodin
3. Úterý 15. května v 17.00 hodin
4. Úterý 26. června v 17.00 hodin

termíny SvoZů KomunálníHo odPadu na I. Pololetí 2012:
Leden 2012  Únor 2012  Březen 2012   Duben 2012
 3. ledna  14. února  13. března   10. dubna  
17. ledna  28. února  27. března   24. dubna
31. ledna
Květen 2012     Červen 2012
8. května (svátek - upřesníme)  5. června
22. května     19. června

Termín úhrady poplatku na I. pololetí 2012 je stanoven do 31. ledna 2012.
V lednu 2012 se bude komunální odpad z obce vyvážet bez označených odpadových nádob na 1. pololetí 2012.
Od února 2012 se budou vyvážet odpadové nádoby označené nálepkou na 1. pololetí 2012, kterou ob-
čan obdrží při úhradě poplatku za svoz komunálního odpadu a to ve výši 250,- Kč na občana s trvalým 
pobytem v obci Sobotín, Rudoltice a Klepáčov, tj. na období leden – červen 2012.
Poplatek ve výši 500,- Kč na rok 2012 je stanoven pro vlastníky rekreačních objektů, kteří mají na úze-
mí obce Sobotín ve vlastnictví stavbu určenou nebo sloužící k individuální rekreaci

KnIHovna bude ve středu 28. prosince 2011 zavřena.

SBěr VySLoužiLých eLeKtroSPotřeBiČů Se VyPLatí 

Obec Sobotín je zapojena do systému zřízeného fir-
mou Elektrowin a.s.. Konkrétně se jedná o sběr vy-
sloužilých elektrospotřebičů – ledničky, pračky, 
mrazáky, mikrovlnné trouby. Občané mají možnost 
tyto spotřebiče dovézt na obecní úřad. Vše je ozna-
čeno oranžovou nálepkovou elektrowinu a uzamče-
no v prostorách k tomu určených. Jakmile se nasbírá 
určité množství spotřebičů, odváží si je firma k eko-
logickému zneškodnění. Obec Sobotín za spotřebi-
če odevzdané v roce 2011 získala odměnu ve formě 
bonusu v částce cca 30.000,-Kč. Tyto peníze obec 
nedostala jako finanční hotovost, ale obdržela v této 
ceně dva nové kontejnery na sběr menších elektro-
spotřebičů. Jeden kontejner je umístěn před prodej-
nou COOP u zámku v Sobotíně, druhý je umístěn u 
rychty v Rudolticích. Občané mohou tedy využít tato 
místa v případě, že se v jejich domácnosti najdou vy-
sloužilé malé spotřebiče jako jsou např. kulmy, fény, 
žehličky...
Sběrem tak budeme moci dosáhnout i v příštím 
roce na řadu bonusů. A to za to stojí.

Co tím všichni získáme? Čistotu v obci, obdržíme 
další bonusy, nebudeme muset za obecní peníze 
uklízet černé skládky a přispějeme tím ke zlepšení 
životního prostředí.

Komunální odpad pro rok 2012 se 
bude vyvážet každé liché úterý  
a plastový odpad každý lichý čtvrtek 
jako v roce 2011.

Kontejner na malé spotřebiče k venkovnímu použití

Poplatky ze psů na rok 2012
Poplatek ze psů platí fyzické a právnické osoby, 
které jsou majiteli psa a mají trvalý pobyt nebo 
sídlo na území Obce Sobotín. Poplatník je povi-
nen roční poplatek uhradit do 31. března 2012.
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Připomínky k jízdním řádům  
- autobusy

Na základě možnosti doplnění případně změn 
autobusových linek žádáme občany Sobotína, 
rudoltic a Klepáčova o zaslání námětů v písem-
né podobě na Obecní úřad Sobotín. Termín podání 
námětů a žádostí do 15. ledna 2012. Tyto náměty 
a žádosti budou vyhodnoceny a předány v nejbliž-
ším možném termínu Veolii Transport a KÚ Olo-
mouckého kraje k dalšímu zpracování. 

Zákaz sypání popela
Upozorňujeme občany, že v zimním období, kdy 
vzniká z vytápění domácností na tuhá paliva velké 
množství popela, stále platí zákaz sypání popela 
na chodníky a cesty. Popel se smí ukládat pouze 
do popelnic.

vítání občánků
Dne 5. listopadu 2011 se v zasedací místnosti na 
obecním úřadě uskutečnilo slavnostní vítání nej-
menších občánků. Pozváno bylo celkem 7 novoro-
zenců společně se svými rodiči. Na úvod všechny 
přítomné uvítala slečna Lucie Jelínková, pak se 
slova ujala starostka obce paní Iveta Fojtíková. Po 
uvítání občánků nám předvedly krásné vystoupe-
ní děti z Mateřské školy Beruška s paní učitelkou 
Helenou Beňovou a paní učitelkou Petrou Ondráč-
kovou. Dále byly přítomni předsedkyně Sociální 
a bytové komise paní Marie Popelková, členky 
komise PaedDr. Bohdana Hradilová, paní Svět-
lana Šmotková, paní Renata Nosálová a kronikář 
obce pan Miroslav Mikuláštík. Jak je již zvykem, 
zástupci obce věnovali dětem finanční dar, plyšo-
vou hračku, knížku a maminkám pěknou kytičku. 
Přivítáni byli tito novorozenci: Lukáš Havlíček, 
Martin Urbančík, Jiří Bittner a Matěj Sirkovský. 
Přejeme dětem a rodičům hodně zdraví, spokoje-
nosti, lásky a radosti.

Lucie Jelínková

Údržba komunikací v zimním období
Z důvodu údržby komunikací a odhrnování sně-
hu, žádáme občany, aby při vydatnějších sněho-
vých přeháňkách neparkovali vozidla na místních 
komunikacích a nevyváželi od svých domů sníh 
na obecní komunikace. Ztěžují tak práci našim 
zaměstnancům.

Hodnocení práce členů finančního 
výboru za rok 2011

Uplynul právě 1 rok, kdy došlo v naší obci k vel-
kým změnám na OÚ. Dne 15. listopadu 2010 pro-
běhla ustavující schůze nově zvoleného zastupitel-
stva, kde zvolení členové složili a podepsali slib, 
že svoji práci budou konat svědomitě, v zájmu 
obce a jejich občanů. Současně, s volbou starost-
ky a místostarosty, byli také zvoleni předsedové 
finančního a kontrolního výboru.
Již sám název „zastupitel obce“ napovídá, že tento 
člověk zastupuje obec, což znamená, že na výsled-
cích práce obce by se měli podílet všichni zastupi-
telé společně. Potom teprve má taková práce něja-
ký smysl a přináší také své ovoce.
Dovolte mi, abych Vás seznámila s činností fi-
nančního výboru v kalendářním roce 2011.
Členové FV: paní Koukalová Vladislava, paní Do-
čkalová Ludmila, pan Ing. Musil Pavel a pan Hra-
dil Petr se pravidelně, podle časového plánu, za 
účasti starostky paní Fojtíkové Ivety a referentky 
p. Františákové Andrey scházeli na obci. Zde spo-
lečně, na základě pracovního plánu, řešili hlavně 
záležitosti související s financemi obce. Všichni 
dobře víme, že finance jsou tím nejdůležitějším 
klíčem k provádění další činnosti obce. Tak jako 
v jiných institucích, tak i v naší obci se potýkáme 
s nedostatkem peněz.
Věřte, že zvládat tak náročný a zodpovědný úkol 
pro nás pro všechny, nové členy, nebylo vůbec jed-
noduché. Již sám začátek naší činnosti byl velmi 
náročný, protože před námi byl ten nejzodpověd-
nější a nejdůležitější úkol, a to sestavení rozpočtu 
pro rok 2011. Ale ani po sestavení rozpočtu naše 
práce nekončila. Během roku se musely řešit další 
a další problémy, z nichž uvádím:
Ø	Požadavky neziskových organizací, následně 

kontrola čerpání poskytnutých dotací
Ø	Závazky dlužníků vůči obci – nastavení nového 

jednotného postupu řešení jednotlivých případů 
– pohovory a opatření pro neplatiče
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Ø		Průběžné sledování čerpání rozpočtu a hospo-
daření obce

Ø		Nájemní smlouvy pro obyvatele panelového 
domu 220

Ø		Inventarizace majetku obce
Ø		Prodej chatek včetně zařízení na Vranově
Ø		Oprava a údržba obecního panelového domu č.220
Ø		Požadavky nájemníků na zakoupení elektro-

spotřebičů aj. inventáře do bytů panelového 
domu č. 220

Ø		Pozemky obce – zakoupení, pronájmy, prodej
Ø		Rozkličování a úprava rozpočtu ZŠ a MŠ Údolí 

Desné, rozkličování rozpočtu školní vývařovny 
a následné snížení nákladů obce Sobotín na cel-
kových nákladech, sledování čerpání rozpočtu 
– společná setkání se starosty jednotlivých obcí

Ø		Účast na hloubkové kontrole hospodaření svaz-
kové školy

Ø		Společné zasedání FV obcí Sobotín a Petrov 
nad Desnou - klíč k dělení majetku po odtrže-
ní obce Petrov, převody majetkových podílů ve 
VHZ a.s. Šumperk (obecní vodovod, kanaliza-
ce) a RWE (plyn)

Ø		Opravy a vybudování zastávek v obci
Ø		Zřízení družiny ve škole v Sobotíně – využití 

prostor budovy č. 2
Ø		Pronájem nebytových prostor v Rudolticích – 

myslivecké sdružení
Ø		Oprava a údržba chatek v Rudolticích
Ø		Obytný dům č.133 v Rudolticích – odprodej 

bytových jednotek
Ø		Zřízení urnových míst na hřbitově v obci
Ø		Oprava zvoničky u pana Dušana Juříka
Ø		Ekonomická rozvaha s.r.o. – zevrubná prověrka 

hospodaření Služby obce Sobotín s.r.o. a násled-
né doporučení ZO na vstup s.r.o. do likvidace

Ø		Úspora energie v obci – společný postup obcí 
SOÚ Desné v internetových aukcích při nákupu 
energií

Ø		Prodej vojenské techniky
Ø		Kalkulace využití tělocvičny v Sobotíně , atd., 

atd. a než jsme se nadáli, je rok za námi a my 
opět stojíme před náročným úkolem, stejně jako 
loni, a to je sestaviení rozpočtu pro rok 2012.

Celkem se uskutečnilo devatenáct schůzek, které 
se často protáhly do pozdních večerních hodin.
Přestože výsledky naší práce nejsou možná vidi-
telné, mám pocit, že čas, který jsme společně na 
obci strávili, nebyl zbytečný. Chtěla bych touto 
cestou poděkovat všem členům finančního výboru 
za jejich práci, odpovědný přístup k úkolům a ná-
ročnou práci. Jen díky dobré a kvalitní spolupráci 
všech zúčastněných můžeme dojít k nějakým vý-
sledkům a k závěrům – a o to nám všem jde. Trou-
fám si tvrdit za všechny členy finančního výboru 
i za ostatní zastupitele, že nejen našim přáním, ale 
i přáním všech občanů je, aby naše obec vzkvétala 
a aby se nám v ní dobře žilo. Velké poděkování 
a uznání patří starostce obce paní Fojtíkové Ivetě 
za její vstřícnost, ochotu, laskavé jednání, také re-
ferentce paní A. Františákové za včasnou přípravu 
podkladů pro naše společné schůze.

Využívám příležitost také k tomu, abych nejen 
členům fV, ale i všem zastupitelům a Vám, všem 
občanům naší obce, popřála krásné a pohodové 
vánoční svátky v kruhu svých nejmilejších, hod-
ně zdraví, lásky, tolerance, radosti a krásných 
úsměvů po celý rok 2012. 

 Jarmila Palová, 
předsedkyně finančního výboru

V sobotu 26. listopadu 2011 se se-
šli senioři ve vyzdobené a příjemně 
vytopené jídelně hotelu Dolte Sobo-
tín. Někteří byli v těchto prostorách 
poprvé.
Krátkým projevem je přivítala sta-
rostka obce paní Iveta Fojtíková. 
Sdělila nejdůležitější informace 
k tomu setkání. Všechny přítomné 
pozvala na seniorské akce, které se 
uskuteční v roce 2012. Bude tradiční 
zájezd a zopakujeme seniorské se-
tkání. V závěru svého vystoupení po-

Setkání seniorů při hudbě a víně
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děkovala panu Stanislavu Moťkovi za organizaci 
dopravy. Příjemným překvapením bylo vystoupe-
ní žáků místní školy pod vedením paní učitelky  
Mgr. Marcely Navrátilové a Mgr. Martiny Chlan-
dové. Jejich program byl symbolickou třešničkou 
na dortu. Vystoupení se všem líbilo a sladká od-
měna všem dětem od paní starostky chutnala. 
Všichni jsme se dobře bavili nejen při tanci, ale  
i při poslechu živé hudby pana Šmída (Live mu-
sic). Přítomní určitě budou vzpomínat na pěkně 
strávené odpoledne. 
Poděkování patří Obci Sobotín za finanční zabez-
pečení a podporu této akce. Je jen škoda, že si na 
tuto akci nenašlo cestu více občanů. Přítomní od-
cházeli velmi spokojeni. Důkazem toho je i spo-
lečná fotografie.
 

mikulášská besídka
obec Sobotín ve spolupráci se ZŠ a MŠ Údo-
lí Desné – pracoviště Sobotín uskutečnila dne  
1. prosince 2011. Přítomné uvítala starostka obce 
Iveta Fojtíková. Natěšené děti a jejich rozzářené 
oči se nemohly dočkat příchodu mikuláše, čerta 
a anděla. Nádherný zážitek připravili rodičům žáci 
sobotínské školy. Jednotlivá vystoupení se v rych-
lém sledu střídala, aby vyvrcholila tanečním vy-

stoupením. Malí čertíci, andílci a další účastníci 
vystoupení byli roztomilí a zasloužili náš obdiv. 
Poděkování patří učitelskému sboru, který děti na 
toto odpolední vystoupení připravil. Program se 
líbil, což ocenili děti i jejich rodiče.
Konečně nastává tolik očekávaná chvíle. Přichází 
sv. Mikuláš s andělem a čertem. Děti jej okukují  
a postupně navazují kontakt. Mikuláš je velmi štěd-
rý. Přináší plno dárků a mikulášských perníků, kte-
ré vyrobily ženy z Českého zahrádkářského svazu. 
Setkání pomalu končí. Dárky jsou rozdány. Všude 
je slyšet dětský smích a radost z dárků. Mikulášské 
odpoledne, které připravila Obec Sobotín, končí.

farnost sobotín

Roztomilé čertice

Farnost Sobotín přeje všem 
občanům obce požehnané Vánoce 

a v novém roce vše dobré.

tříkrálová sbírka 2012 bude zahájena
V sobotu 7. ledna 2012 se uskuteční tradiční cha-
ritní Tříkrálová sbírka. Pokud některé děti mají zá-
jem pomoci při tříkrálovém koledování, mohou se 
přihlásit na faře Sobotín do 18. 12. 2011

blaHořečení SeStry marIe PaScHalIS

V posledním listopadovém týdnu zavítaly do So-
botína sestry Alžbětinky z polské Nisy. Důvo-
dem byla návštěva hrobu jejich spolusestry Ma-
rie Paschalis a pozvání na zahájení procesu jejího 
blahořečení. O Marii Paschalis bylo psáno již 
v minulosti, jen krátce pro připomínku. Tato ses-
tra přišla do Sobotína z Nisy na konci 2. světové 
války. Představení řádu, vědomi si nebezpečí spo-
jených s událostmi na sklonku války, doporučili 
jí pro její bezpečnost odejít na venkov. Zde pe-
čovala ve školní budově o staré lidi - dnes dům 
čp. 100 (obchod u kostela). Jednoho dne vstoupil 

do budovy ruský voják. Uviděl Marii Paschalis. 
Tato vylekána běžela ke svým nemocným, aby se 
u nich skryla. Voják vběhl za ní a vyzval ji, aby 
šla s ním. Ona odmítla. Voják vystřelil výstražně 
do stropu. Marie Paschalis však statečně prohlá-
sila, že s ním nepůjde, že patří Kristu. Poprosila 
přítomné o odpuštění, modlila se a vzápětí ji voják 
zastřelil. Farář Bruno Esch ji pohřbil na místním 
hřbitově naproti sakristii u hřbitovní zdi. 
Sestra Miriam Zajac, která nás navštívila poprvé 
v roce 2009, shromáždila materiály ještě o dal-
ších devíti řeholních sestrách z řádu Alžbětinek. 
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Zleva: Miriam Zajac, P. Milan Palkovič a ing. Dana Ponížilova, pastorační 
asistent

Řeholní sestry z řádu Alžbětinek

Všechny sestry se staly odhodlanými svědkyněmi 
věrnosti Bohu a láskyplné služby člověku. Našly 
smrt z rukou vojáků Rudé armády, když hájily 
svou čistotu a životy jiných. 
Proces blahořečení Marie Paschalis a jejich de-
víti družek byl zahájen v pátek 25. 11. 2011 
v Nise. Mši svaté předsedal Wroclavský arcibis-
kup Marian Golebiewski za hojné účasti bisku-
pů a kněží. Po mši sv. byl zahájen vlastní proces, 

který proběhne nejprve na úrovni diecéze, později 
bude předán do Vatikánu.
Tyto události jsou velmi významné pro celou naši 
farnost i obec. Za povšimnutí stojí jistě i to, že  
u nás pohřbená Marie Paschalis je jmenována na 
prvním místě. Její blahořečení může významně 
ovlivnit život naší farnosti, naší obce a jistě pře-
sáhne i hranice šumperského děkanátu.

 Ing. Dana Ponížilová, pastorační asistent

Pořad vánočních bohoslužeb

Svátek sv. Štěpána – pondělí 26. 12. 2011
11.15 – Mše svatá
Svaté rodiny – pátek 30. 12. 2011
16.00 – Mše svatá
Silvestr – sobota 31. 12. 2011
16. hod. – adorace
Nový rok – neděle 1. 1. 2012
11.15 – Mše svatá

Štědrý den – sobota 24. 12. 2011
14.00 – 16.00 - otevřený kostel pro děti –  
prohlídka Betléma,
bude možnost odnést si domů betlémské světlo
21.00 – Mše svatá „půlnoční“
Narození Páně – neděle 25. 12. 2011
11.15 – Mše svatá
14.00 – 16.00 – otevřený kostel pro děti  
– prohlídka Betléma

Vánoční obyčeje a pověry 
minulosti i dneška
•	 Postí se nejen lidé, ale i do-

bytek.
•	 O Štědrém dnu je zakázáno 

zametat.
•	 Je zakázáno zvedat spadlé 

věci, bílit stěny, mlít obilí, 
vylévat na dvůr vodu, vy-
nášet popel a prudce vstá-
vat od stolu. Dále se nesmí 
šít, plést, mluvit nahlas a smát se.

•	 Při štědrovečerní večeři nesmí hospodyně vstávat 
od stolu, jinak by jí neseděly slepice na vejcích.

•	 Také se nesmí nic kupovat, prodávat a půjčovat, 
jinak by se přivolalo neštěstí.

•	 Nutné je také dodržovat zákaz kýchnutí, to aby 
nikdo z přátel nezemřel.

•	 Když se jde ráno na jitřní, nesmí nikdo na niko-
ho volat jménem, jinak do roka zemře.

•	 Při štědrovečerní večeři nesmí nikdo sedět na-
proti dveřím na ulici, aby nikdo z rodiny do 
roka nezemřel.

•	 Ubrus na štědrovečerním stole se musí uschovat 
a použít na jaře při setí, aby bylo pěkné obilí.

•	 Ovocné stromy se obvazují slámou a kvůli vět-
ší úrodě si o ně ženy otírají ruce od těsta na 
vánočku.

vánoce
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•	 Větší úroda se zajišťovala zakopáním většího 
množství jídla ze štědrovečerního stolu.

•	 Peníze má zajišťovat po celý rok jedna schova-
ná šupina z kapra.

Velmi důležité bylo zjišťování vlastní budouc-
nosti.
•	 Chlapci na Nový rok dávali velký pozor, kterou 

ženu potkají jako první – tu si dozajista vezmou 
za ženu. Na svou oběť prý čekávali hodně dlouho.

•	 Dívky si pro změnu na Štědrý den stouply mezi 
vrata a kousaly jablko. Když během jídla šel 
okol vrat první muž, bylo jisté, že se do roka 
provdají.

•	 Vlastní osud byl odhadován často i ze snu. 
Dívka toužící po vdavkách si dala pod polštář 
pánské kalhoty a pak nezbývalo než čekat, kdo 
se do snu dostane.Totéž dělali i chlapci.Ti si dá-
vali pod polštář dívčí košili. Nejlepší prý byla 
od té dívky, na kterou si mysleli. Jak jí získali, 
není známo.

•	 Zajímavá byla i znamení. První hvězda Štědré-
ho večera ukazuje směr, odkud přijde mládenec 
(dívka). Na Štědrý den zajišťovala rozkvetlá 
Barborka dívkám svatbu, a to do roka.

•	 Taktéž naslouchání štěkotu psa (psů?) mohlo 
vyřešit případné vdavky. Odkud zaštěkal pes, 
z té strany přišel ženich.

•	 Házení dřeváků (dnes asi spíš pantofle) určova-
ly budoucnost příštího roku. Jestliže bude smě-
řovat ven ze dveří, do roka bude svatba.

Smutnější jsou jiná znamení.
•	 Křížek v rozkrojeném jablku značí do roka 

smrt tomu, kdo jej našel. Hvězdička znamenala 
zase plné zdraví.

•	 Méně známé je hádání podle směru kouře ze 
zhasnuté svíčky. Když jde kouř nahoru, věští 
zdraví. Když jde do místnosti, znamená po-
byt doma. Když se ubírá ke dveřím, zvěstuje 
odchod.

Setkání se sv. mikulášem v kostele sv. vavřince

Čekání na sv. Mikuláše

V neděli 4. prosince 2011 v 15.00 hodin se ve 
farním kostele konalo setkání se sv. Mikulášem 
spojené s nadílkou, které ho se zúčastnilo kolem 
100 dětí a dospělých.
Nejprve s dětmi pobesedoval jáhn Mgr. Petr So-
vadina. Dětem formou otázek a odpovědí přiblí-
žil život biskupa sv. Mikuláše. Děti si zacvičily, 
zazpívaly a již se těšily na příchod sv. Mikuláše, 
který přišel i s dárky. Za balíček sladkostí však 
musely děti přednést básníčku, písničku, či ří-
kanku. Byli jsme překvapeni, kolik odvážlivců se 
v kostele našlo. Letošní rok se Mikuláš vydařil. 
Všem, kdo jakýmkoliv způsobem, ať organizač-

ně, finančně, či materiálně přispěl, patří upřímný 
dík.

  Posezení při svíčkách
Dne 3. prosince 2011 se sešli sobotínští zahrád-
káři na tradičním „Posezení při svíčkách“. Pěkně 
vyzdobená jídelna hotelu Dolte přivítala více než  
60 účastníků adventního setkání. V úvodu přivítala 
všechny přítomné předsedkyně Zdeňka Tejkalová. 
Pozvání přijala starostka obce Sobotín paní Iveta 
Fojtíková a rodina Kocůrkova z Rapotína, která se 

postarala o kulturní program. V krátkém proslovu 
předsedkyně připomenula 3. okresní výstavu ovo-
ce a zeleniny, která se konala ve dnech 14.–15. 
září 2011 v Šumperku. Na výstavě se podílela rov-
něž naše organizace. Od územního sdružení obdr-
žely čestné uznání za květinové vazby paní Marie 
Mikušková a Anna Učňová, za organizaci výstavy 
paní Zdeňka Tejkalová. Pak se již mohli účast-

ze žiVota zájmoVých organizací z naší obce
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Pozvánka na ples mysliveckého 
sdružení Sobotín o. s.

Mysliveckého sdružení Sobotín o.s. pořádá 

v sobotu dne 18. února 2012 od 20.00 hodin 

tradiční místenkový myslivecký ples. Uskuteč-

ní se v tělocvičně školy Sobotín. Je zajištěna 

myslivecká kuchyně a bohatá tombola. Před-

prodej vstupenek u pana Jaroslava Měrky, So-

botín čp. 210 od 14. února 2012.

Doprava zajištěna. Odjezd autobusu od Grandu 

Šumperk v 19.30 hodin.

Srdečně zvou členové MS Sobotín

níci zaposlouchat do krásných adventních písní  
a skladeb. V závěru kulturního programu si všich-
ni koledy zazpívali. V krátkém projevu poděkova-
la starostka Iveta Fojtíková za dobrou spolupráci  
a za napečení a nazdobení perníčků na Mikuláš-
skou besídku pro děti z MŠ a ZŠ Údolí Desné – 
pracoviště Sobotín. 
Dobré občerstvení a bohatá tombola přispěly 
k dobré náladě všech přítomných. Poděkování 
patří zahrádkářkám za pěknou výzdobu, vede-
ní hotelu Dolte za vstřícnost a dobré občerstvení  
a rychlou obsluhu.

Zdeňka Tejkalová, předsedkyně ČZS Sobotín

Pozvánka na ples mysliveckého 
sdružení Petrov vikýřovice, o. s.

Myslivecké sdružení Petrov – Vikýřovice o.s. 
uskuteční v pátek 24. února 2012 ve 20 hodin 
v prostorách tělocvičny školy Sobotín tradič-
ní myslivecký ples.
Vstupné: 100 Kč 
K poslechu a tanci hraje JuPiter
Zvěřinová tombola – myslivecká kuchyně – 
tanec – tanec – zajímavý program 
Doprava autobusem zdarma tam i zpět zajiš-
těna! 
Předprodej vstupenek a bližší informace na 
tel. čísle: 608 712 945 a 605 475 699

Srdečně Váš všechny zve  
MS Petrov – Vikýřovice o.s.

lamPIónový Průvod Z KlePáčova do Sobotína
Dne 28. října 2011 
občané z Klepá-
čova, Rudoltic  
a Sobotína uspo-
řádali tradiční  
již 5. ročník lampi-
ónového průvodu  
z Klepáčova do So-
botína. Celkem se  
zúčastnilo 40 osob 
ve věku od 2 do 65 
let. Věříme, že pří-
ští rok se sejdeme  
ještě ve větším počtu.

 Tereza Machusová
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sportovní akce
omeGa držela krok

 Členové TJ Omega Sobotín se v letošním roce aktivně zapojili nejen do 
dění v naší obci. Dokázali v rostoucí konkurenci a při obrovské finanční 
náročnosti držet krok s elitou českého a moravského jezdectví. 
Příznivcům jezdeckého sportu není třeba připomínat jarní uplakanou Má-
jovou cenu. Při letní prázdninové show „Máme rádi koníčky“ si mohli 
všichni občané prohlédnout stáje a také se pobavit sledováním recesních 
soutěží na koních. Podzimní Svatováclavská cena byla pak vtipnou a dů-
stojnou tečkou za úspěšnou sezónou.
Naši jezdci i koně bodovali na jezdeckých zápoleních po celé ČR. Si-
mona Měšťánková získala bronzovou medaili a Miloš Chlanda zlatou  
a bronzovou medaili na drezurním a skokovém mistrovství Severní Mo-
ravy. Tradiční účast na Mistrovství České republiky proběhla ve znamení 
drobné chyby z prvního kola a tak se medailové ambice proměnily v zisk 
páté příčky v kategorii jednotlivců. 

 Miloš Chlanda

Celoroční příprava mladých vyvrcholila kvalitním 
složením zkoušek. Nikola Smolková na Déman-
tovi bezvadně zvládla zkoušky výcviku jezdců. 
Také další mladá členka naší stáje – tříletá klisna 
Limeta překvapila svými schopnostmi a na zkouš-
kách mladých klisen obsadila třetí místo.
Všichni z omegy děkují svými milým fanouš-
kům a sponzorům za celoroční podporu.

Mgr. Martina Chlandová
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 Miloš Chlanda

Zápis do 1. třídy 
Zápis do první třídy ZŠ a MŠ Údolí Desné – praco-
viště Sobotín proběhne pro školní rok 2012/2013 
dne 19. ledna 2012 od 13 do 17 hodin.

Pozvánka na 4. školní ples
Srdečně zveme všechny občany Sobotína na  
4 . školní ples, který se koná 10. února 2012 od 
20.00 hodin v tělocvičně ZŠ a MŠ Údolí Desné – 
pracoviště Sobotín.
Hraje JuPiter • Doprava zajištěna
Zve MŠ a MŠ Údolí Desné  
a Sdružení rodičů Údolí Desné

Pasování prvňáčků
Naše tužka ušatá kreslí kluky, děvčata…Písní 
„Tužka ušatá“ začalo letošní vystoupení prvňáč-
ků u příležitosti Pasování na čtenáře. Předvedli, 
co všechno se za téměř tři měsíce naučili. Prošli 
i zkouškou čtení a jejich dovednosti prověřila 
i paní ředitelka. Společně s ostatními hosty je po-
tom pasovala na opravdové čtenáře, dostali první 
slabikář, malé dárečky a nechyběla i sladká od-
měna. 

Mgr. Marcela Navrátilová 

ze žiVota zš a mš údolí desné

Zleva: Mgr. Marcela Navrátilová, Mgr. Eva Bicanová - ředitelka a Iveta 
Fojtíková – starostka obce.

Podzimní pobyt v přírodě  
ve znamení koníčků

Ve čtvrtek 6. října 2011 jsme vyrazili do stá-
je Omega Sobotín, kde jsme mohli obdivovat 
krásu koní a dokonce nás naši starší spolužáci 
z 9.A i povozili. Koníky Démanta a Barbara pro 
nás nasedlali členové TJ Omega Simona Měš-
ťánková a Miloš Chlanda. Předvedli nám, jak se 

na koních jezdí a potom jsme to mohli vyzkoušet 
sami. Prohlédli jsme si také nejmladšího koníka 
ze stáje - dvouměsíčního hřebečka Dell Arta. Na 
svačinku jsme si společně s naším novým učite-
lem z Anglie Johnem Connellem opekli špekáčky. 
Také jsme si na jezdeckém kolbišti pěkně zařádili. 
Zpáteční cesta do školy nám rychle utekla, i když 
na koních by se asi jelo lépe.

noc ve zvěřinci aneb Halloween  
po Sobotínsku 

 Noc z pátku 21. na sobotu 22. 10. 2011 strávili 
nejpilnější žáci z přírodovědného a chovatelského 
kroužku se zvířaty ve Zvěřinci sobotínské školy. 
V doprovodu p. uč. Mgr. Livie Uhmannové, paní 
Jany Hofschneiderové a psa Ňufíka uskutečni-
li stezku odvahy lesem k hrobce baronů Kleinů 
a šťastný návrat završili táborákem. Večer ubíhal 
rychle při hudbě a výrobě podzimních řetězů a lam-
piček k výzdobě školy. Králíčci a morčata si na 
nezájem dětí nemohli stěžovat. Znaveni večerními 
tanečky a veselým filmem nasoukali se všichni do 
spacáků... a hnedle bylo ráno! Snídaně ve spacáku, 
to nebývá každý den! Ještě ranní procházka par-
kem a výzdoba hlavní budovy školy... No a úderem  
10. hodiny jsme se všichni rozcházeli domů. 

Mgr. Livia Uhmannová 

drakiáda
Nádherný podzimní den strávili žáci naší školy 
ve společnosti dráčků, draků i dračic nad sobotín-
ským údolím. V dopoledních hodinách 
18. listopadu 2011 vystoupali na Čapí vrch a potom 
skotačili s rozevlátými krasavci na provázcích. Vítr se 
nechtěl probudit a tak museli všichni vynaložit vlastní 
pohon, aby draci vzlétli. Paní učitelky asistovaly a po-
máhaly dětem a zároveň posuzovaly dračí stvoření.
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V kategorii ORIGINALITA se nejvíce líbil po 
domácku vyrobený drak Martina Naňáka. Nej-
originálněji zase létala dračice Klárky Šofrové.
NEJVýŠE létali draci Lucky Henclové, Honzy 
Korytáře, Lukáše Kovala, Jirky Segeče, Mar-
tina Bartošíka, Kuby Marka a Adrianky Nosá-
lové.
Dračím MISSÁKEM byl zvolen úžasný orel Te-
rezky Čížové. Porotu zaujali i krasavci Aničky 
Hamříkové, Petrušky Procházkové a Karolínky 
Tilcerové.
Žádný drak neuletěl... Všichni se totiž těšili na 
bezvadnou zábavu zase příští rok.

 Mgr. Martina Chlandová

Sběr papíru – říjen listopad 2011
Pořadí Jméno, příjmení třída Množství

1. Lucie Henclová IV.B 452 kg
2. Kateřina Aiglová III.B 293 kg
3. Petra Bendová III.B 238 kg
4. František Václavský III.B 228 kg

5. - 6. Nikola Töröková IV.B 225 kg
5. - 6. Simona Töröková II.B 225 kg

Děkujeme všem aktivním sběračům. 

společenská kronika

Přejeme, štěstí, zdraví……
Klidné vánoční svátky a úspěšný nový rok 
2012 přeje 

řeznictví Josefa Procházky

Šťastné a veselé svátky vánoční, plné 
splněných přání v novém roce spous-
tu štěstí a pevné zdraví. Aby do ce-
lého domu pronikla krásná vánoční  
atmosféra a vydržela po celý rok 2012 přejí 

zahrádkáři sobotín

Štěstí prožití Vánoc a hodně zdraví v roce 
2012 přeje všem zákazníkům

Marie Popelková a ilona Měšťánková,  
Smíšené zboží Sobotín 100

Šťastné a veselé Vánoce mějte, pohody 
s blízkými si užívejte. Až pak nakonec 
nový rok přijde, přeji vám, ať vám v něm 
všechno vyjde.
Ludmila Mašlejová, hospoda Na Stovce

Přejeme prožití svátků vánočních, hodně 
štěstí, zdraví, pohody a pracovních úspě-
chů v příštím přeje v roce 2012

zdeňka strnadová,  
kadeřnictví petrov nad desnou

Přejeme všem občanům Sobotína pěkné 
Vánoce a do nového roku mnoho zdraví  
a spokojenosti v nastávajícím roce 2012.

 obyvatelé DPS Sobotín  
a Vladimíra Všetečková
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Krásné Vánoce plné dárků, radosti, lásky 
a splnění všech přání v nastávajícím roce 
přeje

MuDr alan Všetečka
 
Výkonný výbor TJ Sokol Sobotín přeje 
všem svým členům, těm, kteří naši činnost 
a akce podporují a všem příznivcům spor-
tu v obci a spoluobčanům krásné prožití 
vánočních svátků a do nového roku hlav-
ně zdraví, štěstí, spokojenost a pohodu ve 
dnech všedních i svátečních.

 tj sokol sobotín

inzerce

Vážení spoluobčané,
pokud budete mít zájem využít  
Obecních novin pro blahopřání  

k životnímu výročí nebo vzpomínce,  
nic tomu nebrání.  

zveřejníme jej bez poplatku.  
Věříme, že využijete naší nabídky.

zastupitelstvo obce

V ten kouzelný vánoční čas, ať přání se vy-
plní každému z vás. Děti i dospělí v zázraky 
uvěří, lásku a štěstí naleznou u dveří. Krás-
né prožití vánočních svátků a mnoho štěstí  
a zdraví v novém roce 2012 vám přejí čle-
nové Mo ČSSD Sobotín

COOP Jednota Sobotín děkuje všem zá-
kazníkům za projevenou přízeň v roce 2011 
a do nového roku 2012 přeje hodně zdraví, 
štěstí a pohody

kolektiv pracovnic prodejny sobotín

Šťastné a klidné vánoční svátky. V novém 
roce hodně štěstí, zdraví a spokojenosti 
přeje

Gabriela Valentová, 
788 16 pošta Petrov nad Desnou
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